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88498471ايرانشهر

اصلاح قواني��ن ش��وراها و ش��هردار ها در كنار 
افزايش اختيارات مديريت ش��هري گام اساسي 
براي برون رفت از مس��ائل و مشكلات عديده اي 
شهري است كه در اين زمينه نماينده شهرداران 
كلانش��هرهاي كش��ور گفت: افزايش اختيارات 
مديران ش��هري به نفع دولت اس��ت و ساختار 
و ش��رايط براي مردمي ش��دن مديريت شهرها 
بايد تغيير كند.  صادق نجفي در دومين نشست 
معاونان و مدي��ران اقتصادي و س��رمايه گذاري 
ش��هرداري هاي كلانش��هرهاي كش��ور، افزود: 
مديريت شهرها را نمي توان مثل گذشته انجام 
داد چون با تغيير ماهيت شهرها و دوران جديد با 

حكمراني نمي شود شهر را اداره كرد. 
شهردار كلانش��هر تبريز با تأكيد بر اينكه دولت 
بايد اجازه دهد كه ش��هرداران براي اداره شهرها 
در تمامي ابعاد به مردم پاس��خگو باشند، افزود: 

اين انسان ها هس��تند كه مي توانند تغيير را در 
كشورشان انجام دهند زيرا به رغم اهميت علم و 

تكنولوژي، انسان محور »توسعه« مي باشد. 
وي با اشاره به تلاش هاي صورت گرفته در خصوص 
جذب سرمايه گذار براي تبريز، خاطرنشان كرد: در 
حوزه جذب س��رمايه گذاري واقعاً تلاش زيادي 
در گذشته انجام گرفته است؛ اما ضعف سيستم 
موجود شهرداري و شورا باعث شد بسياري از اين 

سرمايه گذاري ها به نتيجه نرسد. 
نجفي با اعلام اينكه نمي شود بعد از سه سال به 
سرمايه گذار گفت كه توافق قبلي با شما بايد تغيير 
يابد، اظهار كرد: بايد راه هاي آسان را تعريف كنيم 
و راه هاي جديدي بيابيم كه سرمايه گذاران بيايند 

و در شهر سرمايه گذاري كنند. 
وي با تأكي��د بر اينكه براي جذب س��رمايه گذار 
استفاده از تجربيات كش��ورهاي ديگر مي تواند 
الگوي مناسبي باشد، بيان كرد: سرمايه گذاران 
و سرمايه گذاري نبايد در تنگ نظري خود ما گير 
كنند. اين اصولي نيست كه براي تنظيم قرارداد با 

يك سرمايه گذار 10 ماه زمان صرف شود. 
وي با اش��اره ب��ه اينك��ه باي��د از س��ازمان ها و 
دستگاه هايي كه به نوعي مي توانند در حوزه هاي 
مختلف در كنار ما باشند به بهترين نحو ممكن 
استفاده كرد، گفت: در سال هاي گذشته به دليل 
طولاني ش��دن مدت اجرا، 90 درص��د پروژه ها 
تعديل مي خورد اما خوشبختانه با سازوكاري كه 
ايجاد كرديم با همكاري بانك شهر خوشبختانه 
الان وضعيت خوبي بر روند اجراي پروژه ها جاري 

است. 
    تضعيف ش�وراها مش�كلات شهري را 

پيچيده تر مي كند
همچنين عض��و هيئت رئيس��ه ش��وراي عالي 
استان ها با بيان اينكه نبايد در بودجه 9۴ باز هم 
شورا محروم باشد، گفت: بايد دانست كه تضعيف 
شورا به نفع مردم و دولت نيست و باعث مي شود 
مشكلات شهري پيچيده تر شود.  سيد عابدين 
نوري در چهارمين همايش ادواري ش��وراهاي 
اسلامي استان هاي سراسر كشور در قم، با اشاره 
به بودجه پيشنهادي 123 ميليارد توماني سال 
93 براي شوراها، افزود: اين بودجه پيشنهادي، 
بودجه اي است كه حداقل امكانات را لحاظ كرديم، 
اما تنها هشت ميليارد از اين بودجه پيشنهادي 
تصويب ش��ده و تاكنون 20 درصد اين بودجه را 

تخصيص داده اند. 
وي با تأكيد ب��ر اينكه بايد هم��ه دولتمردان در 
بودجه بندي شوراها كمك كنند، افزود: افرادي كه 
در ذهنشان »نفع نظام و دولت در نظام شورايي« 

تداعي نشده است، بايد تغيير نگرش دهند. 
    عملكرد مطل�وب، جايگاه ش�وراها را 

تثبيت مي كند
به گفته نوري، رئيس جمهور ديد مثبتي نسبت 
به تقويت شوراها و همه نهادهاي مردمي دارد و 
اميدواريم همه دولتي ها در اختصاص بودجه به 
شوراها نگاهي مثبت داشته باشند و ما بيشتر از 
قانون اساس��ي از دولت و مجلس خواهان كمك 

نيستيم و همكاري نمايندگان با اعضاي شوراهاي 
اسلامي نور اميد را در دل ش��وراها روشن كرده 

است. 
عضو هيئت رئيسه شوراي عالي استان ها افزود: 
بايد با عملكرد خود جايگاه شوراها را به دولتمردان 
ثابت كنيم كه ش��وراها اين جاي��گاه را دارند كه 

وظايف بيشتري به آنها واگذار شود. 
نوري با اشاره به لزوم تدوين قانون يكپارچه  سازي 
شهري گفت: مسائل و مشكلات بسيار متنوعي 
كه امروزه ش��وراها با آن درگير هس��تند اين امر 
مهم را مي طلبد كه قانوني جهت مديريت كلان و 

يكپارچه سازي شهري تدوين و اجرا شود. 
عضو هيئت رئيسه شوراي عالي استان ها ادامه داد: 
با توجه به اهميت جايگاه شهرداري، لازم است 
نحوه مش��اركت مردمي را در انتخاب شهرداران 
تبيين كرده و ش��رايط استيضاح ش��هرداران به 

نحوي باشد كه ضمن رعايت جايگاه شورا، وضعيت 
شهردار نيز متزلزل نش��ود.  نوري تأكيد كرد: بر 
كسي پوشيده نيست كه جايگاه شوراهاي اسلامي 
در قانون اساسي بس��يار خوب ديده شده است و 
شوراها بهترين برند مردم سالاري ديني هستند. 

    لزوم اصلاح قوانين حقوقي شهرداري 
همچنين دبير كميته حقوقي ش��هرداري هاي 
كلانشهرهاي كشور با اشاره به تعامل مؤثر با ديوان 
عدالت اداري و محاك��م گفت: تلاش براي ايجاد 
استنباط مشترك و ايجاد وحدت رويه در دفاع از 
دعاوي ميان كلانشهرها و شهر هاي مختلف كشور 

يكي از اهداف كميته حقوقي كلانشهرهاست. 
نوروزي كه در اختتاميه نشست مشترك قضات 
و مديران حقوقي كلانش��هرها سخن مي گفت، 
تصريح كرد: در حال حاضر ايجاد رويه هاي واحد 
حقوقي در خصوص اجراي قوانين، تصميمات و 
اقدامات در شهرداري ها و ارتقاي دانش حقوقي 
كاركنان و مديران اجرايي شهرداري ها در دستور 

كار كميته حقوقي كلانشهرها قرار گرفته است. 
مدي��ر كل حقوق��ي ش��هرداري ته��ران گفت: 
همچنين سايتي تحت عنوان »هم انديشي حقوق 
كلانشهرها« تأسيس شده است كه اين اقدامات 
مي تواند به تبادل اطلاعات، تض��ارب آرا، افكار و 
ارتقاي دانش مجموعه حقوقي شهرداري ها كمك 
كند.   نوروزي با اشاره به اينكه پژوهش در قوانين 
به ويژه انجام مطالعات تطبيقي پيرامون قوانيني 
كه در كلانشهرها با شرايط مشابه مورد استفاده 
قرار مي گيرد نيز در دستور كار دبيرخانه قرار دارد، 
تأكيد كرد: اين اقدام مي توان��د در اصلاح و رفع 

ابهامات قانوني بسيار مؤثر باشد. 
 دبير كميته حقوقي شهرداري هاي كلانشهرهاي 
كشور تصريح كرد: آموزش كارشناسان حقوقي 
شهرداري هاي كلانش��هرها با استفاده از اساتيد 
مجرب و مطرح علم حقوق در كش��ور از طريق 
برگزاري دوره هاي آموزش��ي در ته��ران از ديگر 
اهدافمان است كه دبيرخانه حقوقي كلانشهرها 
آن را دنبال خواهد ك��رد.   وي با بيان اينكه اميد 
اس��ت اينگونه نشس��ت ها با حضور مقامات قوه 
قضائيه، ديوان عدالت اداري، رؤساي دادگستري 
استان ها و اساتيد دانشكده هاي حقوق تداوم يابد، 
ادامه داد: در نشست اصفهان با همكاري مشترك 
قضات ديوان عدالت اداري و مديران و كارشناسان 
حقوقي كلانش��هرها موضوع عوارض و تحولات 
قانوني كه از سنوات اخير در اين حوزه مطرح شده 
مورد نقد و بررسي قرار گرفت.   نوروزي در پايان 
خاطرنشان كرد: همچنين تفاسير مختلف قضايي 
و حقوقي در خصوص عوارض و مصوبات شوراها 
در كميته هاي تخصصي مطرح شد و نهايتاً نظرات 
مختلف در جلسه پاياني جمع بندي و ارائه شد؛ 
اصلاح روند مصوبات در شوراها به ويژه شوراهاي 
شهرهاي كوچك و نيز انجام دفاع مناسب و مؤثر 
در مقابل شكاياتي كه پيرامون اين مصوبات مطرح 
مي شود و تلاش براي اصلاح قوانين از طريق ارائه 
طرح يا لايحه در مجلس شوراي اسلامي از جمله 

نتايج نشست اصفهان بود. 

 تضعيف شوراها باعث پيچيده تر شدن مشكلات شهري مي شود

 ضرورت تغيير ساختار   براي مردمي تر شدن
 مديريت شهري 

 از شهر 
سالانه 450 ميليارد تومان صرف جمع آوري زباله پايتخت مي شود

  توليد انرژي پاك  با سوزاندن طلاي كثيف
 هرچند شهرها آلودگي و آلايندگي توليد مي كنند و 
هزينه هاي بسياري براي جمع آوري زباله هاي شهري 
و صنعتي صرف مي ش�ود ولي با توسعه و پيشرفت 
تكنولوژي، زباله ه�اي توليدي ك�ه از آنها به عنوان 
زباله كثيف نام برده مي شود ديگر آلوده كننده محيط 
زيست شهري به شمار نمي آيند به شرط آنكه علاوه 
بر اجراي طرح تفكيك از مبدأ، طرح مديريت پسماند 
نيز به شكل صحيح و منظم به اجرا درآيد. در اين ميان 
پايتخ�ت 10 ميليوني با توليد روزان�ه 7تا8 هزار تن 
انواع زباله  تر و خشك گام هاي بلند براي جلوگيري از 
تخريب زيست شهري برداشته است هرچند بسيار 
دير ولي احداث اولين كارخانه توليد انرژي از زباله در 
حال اتمام است و در آستانه بهره برداري قرار دارد تا 
علاوه بر حفظ محيط زيست، انرژي الكتريكي حاصله 
نيز به چرخه مصرف بازگ�ردد؛ گامي كه مي تواند در 
ش�رايط كنوني كه با كمبود آب ب�راي توليد انرژي 
الكتريكي مواجه هستيم كش�ور را به سوي توسعه 

پايدار سوق دهد. 
            

بد نيست بدانيم كه در برخي مناطق پايتخت طي روز حتي 
تا سه بار زباله ها جمع آوري و حمل مي شود كه هزينه هاي 
بسيار زيادي بر شهر تحميل مي كند و ميزان جمع آوري زباله 
در مناطق 22گانه، روزانه حدود 7 هزار و 500 تن است كه 
اين ميزان در ايام پاياني سال به روزانه12 هزار تن مي رسد 
و سالانه ۴50 ميليارد تومان براي جمع آوري زباله پايتخت 

هزينه از جيب شهروندان صرف مي شود . 
تمركز بر روند فعاليت هاي س��ازمان مديريت پس��ماند و 
خدمات شهري نشان از اهميت موضوع نظافت و بهداشت 
شهري دارد كه اين امر تأثير مستقيمي روي سلامتي شهر 
و شهروندان بر جاي مي گذارد. از سوي ديگر جلوگيري از 
هدررفت انرژي در كنار حفظ محيط زيست شهري گام بلند 
و ارزنده اي است كه بسياري از مديران شهري و كارشناسان 
محيط زيست پيگير روند ساخت اولين نيروگاه از زباله سوزي 
و توليد ان��رژي و منتظر بهره برداري از آن هس��تند؛ زيرا با 
افتتاح اين مجموعه تحول عظيمي در حوزه مديريت زباله 
در كشور ايجاد مي شود. در اين زمينه مجتبي عبداللهي در 
مراسم بازديد خبر نگاران از نخستين كارخانه زباله سوز در 
ايران گفت: ساخت اين مجموعه از تابستان سال 91 آغاز 
شده و پروژه احداث آن طي دو س��ال با اعتبار 30 ميليارد 
تومان آغاز شده و در حال حاضر نيز در مرحله تست و كنترل 
كيفي قرار دارد كه اگر پاسخ مثبت در تست ها دريافت شد، با 
حضور شهردار تهران افتتاح و به محض بهره برداري به مدار 

برق وارد مي شود. 
وي با بيان اينكه اين اولين تجربه است كه از سوزاندن زباله، 
انرژي توليد مي ش��ود، گفت: در حال حاضر س��اخت اين 
كارخانه پيشرفت 97 درصدي داشته و اين كارخانه قادر به 
توليد سه مگاوات برق در ساعت است كه با تمهيداتي مي توان 

آن را به شش مگاوات در ساعت رساند. 
 به گفته معاون خدمات ش��هري ش��هرداري ته��ران، اين 

كارخانه قابليت پذيرش شش تا هفت هزار تن زباله در روز را 
دارد. در حال حاضر نيز محوطه سازي هاي آن انجام شده و 
كارهاي مرتبط با انتقال شبكه برق تهران نيز در حال انجام 
است.  عبداللهي درخصوص تكنولوژي به كار گرفته شده در 
كارخانه زباله سوز شهري عنوان كرد: تكنولوژي مدرن روز 
برگرفته از تكنولوژي كش��ور هاي پيشرفته در ساخت اين 
كارخانه به كار گرفته شده است اما ساخت آن توسط كشور 

چين انجام شده است. 
معاون خدمات شهري شهرداري تهران با اشاره به بازديدهايي 
كه در طول چند هفته گذشته از كارخانه هاي زباله سوز در 
كشور چين داشته اس��ت، گفت: كارخانه هايي با ظرفيت 
2۴00 تن زباله وجود داشته كه 50 مگاوات در ساعت برق 
توليد مي كند اما در مناطق شهري مستقر هستند. با اين حال 
اميدواريم بتوانيم مسير روشني در ارتباط با تعيين تكليف 
كل زباله هاي تهران پيش رو داشته باشيم و اين مجموعه 

زباله را به انرژي تبديل كنيم. 
وي درخص��وص برنامه هاي آتي اي��ن معاونت درخصوص 
زباله ها خاطرنش��ان كرد: به دنبال تعيين تكليف موضوع 
زباله در تهران در دوره مديريت فعلي هس��تيم، با توجه به 
مشكلات عديده استان هاي ديگر در زمينه زباله، تجربيات 
و آموخته هاي خود را به آنان انتق��ال مي دهيم؛ چنان كه 
آنها نيز شروع به بس��تن قراردادهايي براي ايجاد كارخانه 
زباله سوز كرده اند. همچنين تعيين ش��يوه دفع زباله هاي 
مخلوط، تعيين تكليف و به روزرساني ايستگاه هاي مياني و 

به طور كلي، تهيه پكيج كاملي درباره زباله از مبدأ تا مقصد، 
از كارهاي در حال انجام است. همچنين كارهاي زيربنايي 
براي تفكيك زباله از مبدأ انجام شده كه به زودي درباره آنها 
اطلاع رساني مي كنيم.   از سوي ديگر به گفته كارشناسان 
اين پروژه نيروگاه پسماندسوز كهريزك با استاندارد 2005 
EPA تطبيق داده مي شود كه البته در موارد بسياري از اين 
استاندارد هم جلوتر است. براي مثال استاندارد ملي براي 
ذرات معلق توليدي نيروگاه، 150 ميلي گرم در متر مكعب، 
استاندارد EPA 80 ميلي گرم و استاندارد نيروگاه كهريزك، 
۴0 ميلي گرم است. اين اعداد در مورد دي اكسيد كربن به 

ترتيب 300، 350 و 30 ميلي گرم در متر مكعب است. 
بر اساس گفته هاي يكي از مديران حاضر در جلسه بازديد 
خبرنگاران از پروژه سازمان محيط زيست هنوز اجازه ساخت 
نيروگاه زباله سوز در محيط شهري را نمي دهد، اما در دنيا 
اين نيروگاه ها در محيط شهري احداث مي شود؛ براي مثال 
شهر توكيو 22 منطقه دارد كه در هر منطقه آن، يك زباله سوز 
احداث شده است. پيش بيني مي شود زباله سوز كهريزك از 
نظر استاندارد آلاينده هاي جوي به نحوي باشد كه قابليت 

راه اندازي در شهر را داشته باشد. 
    تعيين تكليف زباله هاي بيمارستاني

 همچنين معاون خدمات شهري شهرداري تهران از اقدامات 
مقدماتي تصويب ط��رح جامع تعيين تكلي��ف زباله هاي 
بيمارستاني خبر داد و گفت: در صورتي كه اين طرح تصويب 

شود، حداقل دو سال زمان براي اجراي آن نياز داريم. 

عبداللهي با اشاره به اينكه براي احداث يك كارخانه زباله سوز 
با ظرفيت 2 هزار تن به دو ه��زار ميليارد بودجه نياز داريم، 
ادامه داد: در شهرداري دنبال اين هستيم كه زباله سوز هاي 
بيشتري را با ظرفيت زيادي ايجاد كنيم و در اين راه نيازمند 

كمك دولت هستيم. 
      كاه�ش هزينه هاي جمع آوري ب�ا كاهش توليد 

زباله 
هر چند شهروندان پايتخت بخشي از عوارض پسماندهاي 
شهري را مي پردازند اما معاون خدمات شهري شهرداري 
تهران مدعي است كه شهروندان بخش ناچيزي از هزينه هاي 
جمع آوري و حمل زباله ش��هري را مي پردازن��د و اين امر 

هزينه هاي بسياري بر شهر تحميل مي كند. 
آنچه لازم اس��ت بدان عمل شود آن اس��ت كه شهروندان 
مي توانند با كاهش توليد زباله و همچنين كمك به مشاركت 
در تفكيك زباله از مبدأ ش��رايط را به گونه اي فراهم آورند 
تا از هزينه جمع آوري و حمل زباله هاي ش��هري كاس��ته 
شود و مديريت شهري بتواند ضمن خدمت رساني بهتر به 
شهروندان در جمع آوري زباله هاي شهري به بحث نظافت 
مخازن شهري و پاكيزگي شهري بپردازد و با صرفه جويي در 
هزينه جمع آوري و حمل بتواند هزينه بر جا مانده را در ساير 
بخش هاي خدماتي ضروري هزينه كند. به واقع اين اقدام 
زماني روي خواهد داد كه ش��هروندان با آموزش، احساس 
نياز و تعلق به شهر را در خود تقويت كرده و سهم خود را در 

نظافت و پاكيزگي به صورت عملي نشان دهند.

 سرانجام پس از وقفه طولاني در اعلام مجوز براي انتخابات شوراياري ها به 
گفته نايب رئيس شوراي شهر تهران،   شوراي حل اختلاف مصوبه شوراي 
شهر براي برگزاري انتخابات ش�وراياري ها را تأييد كرد و انتخابات دوره 
چهارم شوراياري ها از آذر ماه به صورت رسمي كليد مي خورد تا مشاركت 

شهروندان در اداره شهر پررنگ تر شود. 
مرتضي طلايي، نايب رئيس شوراي شهر تهران در جريان بازديد از غرفه »جوان« 
در بيستمين نمايشگاه مطبوعات افزود: با اين مجوز قانوني انتخابات شوراياري ها به 
زودي برگزار مي شود.   به گفته وي، اصل وجودي سمن ها بايد مورد حمايت نظام، 
دولت و دستگاه ها باشد و تشكل هاي مردم نهاد محلي براي سامان دهي نيروهاي 
علاقه مند به خدمت در حوزه هاي مختلف هستند.  نايب رئيس شوراي شهر تهران 
افزود: دستگاه هاي صادر كننده مجوز بايد بر فعاليت سمن ها نظارت داشته باشند. 
اگر قرار باشد سمن فقط يك اسم باشد و فعاليتي نداشته باشد درست نيست و مجوز 
اين سمن ها بايد باطل شود تا انگيزه براي سمن هاي فعال ايجاد شود.  وي تأكيد كرد 
در شوراي سوم بيش از هزار س��من فعال در حوزه شهري شناسايي و سازماندهي 
شد. شهردار موافق استفاده از سمن ها است اما ساختار شهرداري براي چنين امري 
مناسب نيست.   با اين حال اين عضو شوراي شهر تهران با اشاره به فعاليت و جايگاه 
شورا ياري ها در حل مسائل و مشكلات شهروندان در محلات پايتخت از صاحب نظران 

و نخبگان جهت پر بار شدن حضور شورا ياري ها دعوت به عمل آورد. 

     مشاركتي از جنس شهروندي براي اداره محلات 
به واقع حضور و فعاليت س��ه دوره ش��وراياري در مح��لات مي تواند نقطه عطفي 
به حساب آيد چراكه از زمان شكل گيري ش��هرها هيچ گاه وجود يك نهاد شورايي 
يا يك مديريت شهري جوابگوي نيازهاي شهروندي در حوزه رفتارهاي فرهنگي 
و اجتماعي نبوده است. براين اس��اس از زمان هاي قديم نيز براي سروسامان دادن 
به فعاليت هاي ش��هري در واحدهاي كوچك تر آن يعني محلات همواره نيازمند 
حضور شوراهاي محلي بوده اند و در حال حاضر اين حضور با توجه به تنوع فرهنگي و 
هويتي و قومي بيشتر احساس مي شود و شوراياري ها در اين زمينه نقش پررنگ تري 
را در مباحث مشاركتي و آموزشي عهده دار هستند كه نقش مهم و حياتي آنان در 
محلات به دليل آنكه مبتني بر اراده مردم بوده كاركردهاي غيرقابل انكاري دارند، به 
شرط آنكه اين نهادهاي مردمي به شكل نهادهاي حاكميتي درنيايند زيرا گسترش 
وظايف و اختيارات ش��وراياري ها در شرايط حاضر نيس��ت كه آنها را به نهادهاي 
تأثيرگذار در محلات تبديل كرده، بلكه محدود نديدن نقش آنها از سوي نهادهاي 
اجرايي و تصميم گيري شهري است كه باعث ش��كوفايي شوراياري  ها مي شود. به 
واقع اعضاي شوراياري ها به دليل نزديك بودن به هم محله اي ها به راحتي مي توانند 
كم و كاستي هاي محله اي را رصد كرده و براي حل آنها با كمك ساير نهادها راهكار 
مناسب ارائه كنند و اين ميسر نمي شود مگر شهروندان، منتخبان خود را پشتيباني 
كنند. در بسياري از موارد مشاركت شهروندان در مسائل شهري نيازمند آموزش هاي 

محله اي است و تا زماني كه اين آموزش ها شكل نگيرد نبايد انتظار داشت كه مسائل 
و مشكلات عنوان شده از سوي مسئولان و شهروندان برطرف شود. به واقع ظرفيت 
شوراياري از يك نگاه در محلات، همچون تدريس يك معلم در كلاس درس است 
به گونه اي كه معلم آموزش هاي لازم را به همه دانش آموزان ارائه مي دهد اما توجه 
به تك تك دانش آموزان و استعداد آنها نيز فراموش نمي شود. در بحث شوراياري نيز 
روند بدينگونه است كه آموزش و مشاركت براي هر قشر محله اعم از جوانان و ساير 
گروه ها در نظر گرفته مي شود و براساس ظرفيت هاي موجود آنان اقدامات صورت 
مي گيرد. در مسائل شهري نيز فقط آموزش ها به دولت و شهردار ختم نمي شود بلكه 
اين شوراياري ها هستند كه نقش تسهيل گر را ايفا مي كنند و نهادهاي ذي ربط را ياري 
مي كنند لذا در حوزه آسيب هاي اجتماعي و فرهنگي نقش تسهيل گري شوراياري ها 
بسيار بااهميت است. اگر معضلي در يك محله وجود دارد، شوراياري ها مستقيماً 
نمي توانند وارد موضوع شوند، بلكه مي توانند با ارتباط منطقي با مسئولان مرتبط 
به گره گشايي آن كمك كنند، نه اينكه نقش آنان به توجيه گري تبديل شود بلكه 
آنها نقش مطالبه حقوق شهروندي را بايد دنبال كنند. به واقع با آموزش، مشاركت و 
پيگيري مسائل و مشكلات محلات توسط شوراياري ها انتظار مي رود تا حدود زيادي 
از بار مشكلات موجود در شهر كاسته شود و از سوي ديگر شهروندان وقتي خود را در 
برابر مشكلات موجود مسئول بدانند با مشاركت، نقش شهروندي خود را براي كاستن 

از مشكلات ايفا خواهند كرد. 

با تأييد شوراي حل اختلاف، انتخابات شوراياري هاي پايتخت از آذر  كليد مي خورد 
دعوت از نخبگان براي مشاركت در چهارمين  دوره انتخابات شوراياري ها 

بيژن سوراني 
    شهر من

بهروز يانچشمه
    شورا

نماي نزديك 

*  براي مديريت زباله س��ه روش در حال حاضر در دنيا 
استفاده مي شود: دفن، بازيافت و زباله سوزي. 

*  روش هاي رايج زباله سوزي ش��امل توده سوزي براي 
زباله هاي با حجم بالا، احتراق به ش��يوه بستر شناور كه 
بيشتر در كشور ژاپن استفاده مي شود، احتراق به روش 
كوره دوار ب��راي زباله هاي خطرناك و احت��راق به روش 
پيروليز و گازي س��ازي اس��ت كه روش اخير در نيروگاه 

كهريزك استفاده مي شود. 
*  از مزاياي زباله سوزي نس��بت به روش هاي ديگر دفع 
زباله مي توان به مساحت كم زمين مورد نياز در مقايسه 
با دفن، عدم وابستگي به شرايط جوي، سرعت و سهولت 
دفع، توليد خاكستر پاك قابل استفاده، كاهش سريع حجم 
پسماند، قابليت دفع پسماندهاي خطرناك، كاهش هزينه 
نگهداري دفع، كاهش توليد آلاينده هاي هوا و كاهش خطر 

آلودگي آب هاي سطحي اشاره كرد. 
*  دلايل استفاده از شيوه زباله سوزي در جهان شامل توليد 
انرژي از پسماند، كاهش اثرات زيست محيطي ناشي از ساير 
گزينه ها، كاهش سطح اشغال براي امحا، مطمئن ترين 
روش امحا و كم كردن حجم زباله در كوتاه مدت مي شود. 
*  نيروگاه زباله س��وز كهريزك قابليت سوزاندن 200 تا 

300 تن زباله در روز و توليد 3 مگاوات ساعت برق از زباله 
را دارد كه مي توان اين ميزان را با تمهيداتي تا 6 مگاوات 

افزايش داد. 
*  از 7 هزار تن زباله توليدي تهران در روز، 70 درصد تر 
و 30 درصد خشك اس��ت كه از زباله هاي تر، 20 درصد 
برگش��تي و 50 درصد تبديل به كمپوس��ت مي شود. از 
زباله هاي خشك نيز تنها 10 درصد در حال حاضر بازيافت 

مي شود.
*  مراحل كار نيروگاه زباله سوز به اين شرح است: زباله ها 
توس��ط تريلرها به مخزن زباله به عنوان ورودي سيستم 
منتقل مي شوند؛ فضايي به مساحت 36 در 18 و به ارتفاع 
27 متر كه داراي دو ورودي است و گنجايش انباشت زباله 
براي 5 تا 10 روز را دارد. در كليه مجموعه كارخانه، مخزن 
ورودي تنها جايي است كه آلودگي دارد و در ساير فضاها، 
اثري از زباله يا بوي تعفن ديده نمي شود. ديوارهاي مخزن 

نيز با لايه اي از مواد ضد اسيد پوشانده شده است. 
*  در كف اين مخزن يا پيت، سوراخ هايي وجود دارد و زير 
آن فضايي براي ذخيره شيرابه در نظر گرفته شده است. 
اپراتورها كه در فضايي جداگانه و ايزوله حضور دارند، به 
وسيله چنگك هاي جرثقيل هاي عظيم الجثه، زباله ها را 

جابجا كرده تا شيرابه آن خارج ش��ود و سپس زباله ها را 
وارد قيف مي كنند. 

*  بعد از انتقال به قي��ف ورودي، دو الكتروموتور وظيفه 
كنترل ورود زبال��ه به كوره اول را بر عه��ده دارند. در كل 
فرايند كار كارخانه، هيچ سوخت يا نيروي كمكي وجود 
ندارد و تنه��ا در ابتداي كار، س��وخت اندكي مثل هيزم 
استفاده مي شود و بعد گازهاي با پايه كربن كه از احتراق 
زباله توليد مي ش��ود، وظيفه تأمين س��وخت مورد نياز 

كارخانه را بر عهده مي گيرد. 
*  زباله ها در كوره كاملاً مي سوزد و اكسيژن مورد نياز براي 
احتراق، از مخزن ورودي توس��ط لوله هاي عظيمي وارد 
كوره مي شود كه توليد هواي منفي و گردش هوا به سمت 
داخل كرده و از توليد آلودگي و بوي بد در مخزن جلوگيري 
مي كند. اما در منطقه مياني كوره، شرايط بي هوايي وجود 
دارد كه باعث تجزيه زباله به گازهاي مختلف مي شود. بعد 
از آن زباله ها وارد كوره دوم مي شود كه با ورود هوا، گازهاي 

توليدي در شرايط بي هوايي كاملاً مي سوزد. 
*  زباله دو ثانيه در كوره افقي مي ماند كه اين زمان، مدت 
استاندارد براي سوختن همه گازها است. بعد خروجي گاز 
وارد بويلر مي شود. از ورودي ديگري نيز آب كه تصفيه و 

سخت گيري شده، وارد بويلر مي شود كه وظيفه كاهش 
دماي خروجي كوره تا 250 درجه سانتي گراد را دارد. آب 
بعد از استفاده به صورت پساب درآمده و تصفيه و مجدداً 
استفاده مي شود. ميزان آب مورد نياز بويلر حدود 260 متر 
مكعب، يعني 10 تا 15 تانكر 20 تا 30 هزار ليتري است و 

آب شرب نيز استفاده نمي شود. 
*  در بويلر، گازهاي توليدي به بخار تبديل مي شود تا در 
مرحله بعدي، توسط توربين ها و ژنراتورها، بخار به برق 

تبديل شود. 
*  بويلر دو خروجي دارد: از خروجي اول بخار به س��مت 
ژنراتور و از خروجي دوم، گازهاي توليدي براي تصفيه و 
پالايش بيرون مي رود. اين گازها براي اسيدزدايي وارد يك 
محيط قليايي مي شود و دي اكسين احتمالي در خروجي 
آن در س��تون كربن فعال، جذب ش��ده و بعد از فيلتري 
قوي رد ش��ده و از دودكش بيرون مي رود. انتظار مي رود 
بعد از اي��ن عمليات چندمرحل��ه اي، خروجي دودكش 
با استانداردهاي محيط زيس��ت همخواني داشته باشد. 
در مقطعي از دودكش، سنس��ورهايي نصب مي شود كه 
نتايج آلاينده هاي خروجي را مرتب و آنلاين به مسئولان 

محيط زيست گزارش مي كند. 

   بيژن يانچشمه
چندي است كه دولت با ارائه لايحه مديريت ش�هري به مجلس شوراي اسلامي به دنبال تغيير 
در شيوه انتخاب شهردار و همچنين تثبيت جايگاه مديريت ش�هري است. اين در حالي است 
كه بسياري از مسائل و مشكلات كلانشهرها همچنان به دليل نبود سيستم يكپارچه مديريت 
شهري بلاتكليف باقي ماند. از اين رو انتظار مي رود با اصلاح و رصد لايحه مديريت شهري ساختار 
و شرايط براي مردمي تر شدن مديريت شهري تغيير كند و نمايندگان مجلس كه خود از منتخبين 
شهرها و مراكز استان ها هستند هر چه سريع تر نسبت به ارتقاي جايگاه شوراها و ارتقاي زندگي 

شهروندان گام  هاي اساسي بردارند. 


